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 الدراسة  مستخلص

في اسم   الحاسوبي  الصرفي  اللبس  الدراسة مشكلة  بناء خوارزمية  ناقشت هذه  بهدف  التصغير؛ 

 حاسوبية قادرة على تصنيف هذا النوع من الأسماء وتمييزه عن غيره من أقسام الكلام.

صحة  من  التحقق  بغرض  الباحثة  جمعتها  التي  العينة  نتائج  على  الدراسة  واعتمدت 

 MADAMIRAتوسيم اثنين من المحللات الصرفية العربية للكلمات المصغرة هما: محلل مداميرا  

على أوزان التصغير ووسمها    ا                                        والتي أظهرت نتائجهما عدم تعرفهما نسبي    .FARASAومحلل فراسة  

وعدد   نوع  تحديد  صحة  عدم  حيث  من  أخرى  مشكلات  إلى  بالإضافة  عام،  أو  خاطئ  بوسم 

  الكلمات المصغرة.

اللغوية،  القواعد  من  الباحثة مجموعة  اقترحت  وتصنيفها  المشكلات  هذه  دراسة  وبعد 

متها نظري ا وتطبيقي ا. وقد أجاز المحكمون اللغويون هذه القواعد، وأثبتت صحتها من خلال  
 
                                                                                   وحك
 
   

يؤمل حاسوبية  بخوارزمية  خرجت  قد  الدراسة  تكون  وبهذا  لها.  التطبيقي  في   أن التقييم  سهم 
 
       ت
 
 

 تقليل اللبس الصرفي الحاسوبي في أوزان اسم التصغير. 

 

 اللبس الصرفي الحاسوبي، محلل صرفي، اسم التصغير الكلمات المفتاحية:
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Abstract 

This thesis discusses the problem of morphological ambiguity in the pattern of diminutive noun 

to build an algorithm capable of categorizing diminutive nouns from other types of nouns in 

Arabic Language. 

The study relied on the results of the samples collected by the researcher for the purpose 

of verifying the correctness of the labels given to two Arabic morphological analyzers: 

MADAMIRA and FARASA.  The results showed that those analyzers did not only relatively fail to 

recognize the diminutive nouns and consequently give them either incorrect and general labels 

but also failed to categorize and count diminutive words.     

After studying and classifying these issues, the researcher proposed a set of linguistic 

rules and governed them theoretically and practically. These rules have been approved by 

linguistic arbitrators; the validity of those rules have been proven through applied evaluation. 

Therefore, this study has come up with an algorithm that will hopefully contribute in reducing 

morphological ambiguity and confusion in the diminutive noun patterns. 
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